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УДК 621.313  

О. В. Гуриков, А. С. Зеленин, Й. Штефка 

Методика построения математических моделей  микропроцессорных АРВ. 

Приведены особенности работы микропроцессорных АРВ. Предложена методика построения математиче-

ских моделей микропроцессорных АРВ для целей исследования колебательной устойчивости. Построение моде-

ли по данной методике может быть осуществлено как с использованием экспериментально снятых частотных 

характеристик АРВ, так и без. Приведены результаты применения методики для промышленного образца АРВ. 
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Gurikov O. V., Zelenin A. S., Stefka J. 

Method of microprocessor-based automatic voltage regulators mathematical modeling. 

Paper describes operation aspects of microprocessor-based automatic voltage regulators (AVRs) and power  

system stabilizers (PSS). Mathematical modeling method of microprocessor-based AVRs and PSSs for oscillatory 

stability studies is proposed. With proposed method mathematical models can be obtained both with use of AVRs 

and PSSs frequency response characteristics and without it. Results of method application for AVR and PSS  

industrial unit are shown. 

Key words: mathematical model, automatic voltage regulator, approximation, oscillatory stability. 

Gurikov Oleg Viktorovich, Scientific and Technical Center of Unified Power System (STC UPS), St. Petersburg. 

E-mail: gurikov_o@ntcees.ru 
 

Zelenin Alexandr Sergeevich, Scientific and Technical Center of Unified Power System (STC UPS), St. Petersburg. 

E-mail: zelenin@ntcees.ru 
 

Shtefka Jozef, PhD. tech., Scientific and Technical Center of Unified Power System (STC UPS), St. Petersburg. 

E-mail: stefka_j@ntcees.ru 

 

 

  


